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El silenci de Pedro Sán-
chez sobre la seva even-
tual participació en la prò-
xima reunió de la taula de
diàleg és cada dia més so-
nor. Fins i tot Junts per
Catalunya, que no ha ama-
gat mai el seu escepticis-
me sobre aquest instru-
ment però participa acti-
vament en la preparació
de la reunió per part del
govern, va apel·lar directa-
ment ahir el president es-
panyol i va considerar “im-
prescindible” la seva pre-
sència la setmana que ve a
Barcelona. De fet, amb
aquesta estratègia de Sán-
chez de fer-se pregar, con-
sideren que el dirigent so-
cialista està menystenint
la mateixa eina de nego-
ciació. “L’única vegada
que s’ha reunit la taula va
ser el febrer de 2020 i des
d’aleshores Sánchez s’ha
dedicat a trobar excu-
ses. Aquests endarreri-
ments estan mostrant que
no hi ha una proposta per
a Catalunya”, va observar
la portaveu i vicepresiden-
ta de JxCat, Elsa Artadi,
que va acusar La Moncloa
de cronificar el conflicte.

El cert és que la setma-
na abans de la celebració
del fòrum no ha transcen-
dit encara cap ordre del
dia concret, ni tan sols la
data fixada per a la reunió
–serà probablement el di-
jous 16 o el divendres 17–,
i tampoc no es coneix la
composició de la delegació
espanyola, fet que encalla
l’organització per part del
govern català. ¿Hi aniria
igualment el president Pe-
re Aragonès? ¿Deixaria
que el pes de la reunió la
portés el vicepresident,

Jordi Puigneró (JxCat)?
¿El govern acceptaria ce-
lebrar la reunió sense Sán-
chez? Ningú acaba d’acla-
rir aquests interrogants, i
almenys des d’ERC ahir la
portaveu Marta Vilalta in-
sistia en el que ja han anat
dient els últims dies: “Tre-
ballem perquè hi hagi la
màxima representació, no
entendríem que no hi fos-
sin els dos presidents a
banda i banda i no es com-
plissin els compromisos
adquirits”, constatava. Se-
gons ella, treballen perquè
la represa de les reunions
“no torni a ser l’anècdota
d’una foto”, sinó que entri
en matèria i serveixi per
definir, com a mínim,
“una agenda clara, un pro-
cediment, una metodolo-
gia i certes garanties”.

En tot cas, ni ERC ni
JxCat tampoc no volen
confirmar encara si no-
més formaran part de la
seva delegació membres
del govern, com han insi-
nuat fins ara, o si pensen
incloure-hi també, per
exemple, presos polítics
indultats. El mateix presi-
dent d’ERC, Oriol Junque-

ras, tirava pilotes fora so-
bre aquesta qüestió la set-
mana passada, mentre
que Artadi espera saber el
com, el quan i el qui per
part monclovita. “El presi-
dent del govern espanyol
hi hauria de ser. El fet que
no hi sigui menysté la Ge-
neralitat i la mateixa tau-
la, mostra les poques ga-
nes per abordar el proble-
ma i la nul·la proposta que
PSOE i Podem-comuns te-
nen per a Catalunya”, va
reiterar Artadi.

Seria com a mínim un
lleig a Aragonès que Sán-
chez, que es va reunir amb
el president Quim Torra, a
qui considerava “el Le Pen
de la política espanyola”,
no s’assegués a dialogar
amb ell. El dirigent repu-
blicà va dir fa uns dies que
si Sánchez no compleix
pot “saltar tot pels aires”,
en al·lusió velada a la mà
estesa que el govern espa-
nyol ha trobat al Congrés
del grup d’ERC, que torna
a tenir un rol decisiu en
l’aprovació del pressupost
de l’Estat per al 2022. Ahir
mateix, Vilalta repetia que
taula i comptes, però tam-
bé la bilateral, són qües-
tions “que corren en pa-
ral·lel”, però no negava
que “si es tanca la possibi-
litat de resolució democrà-
tica” i “es menysté” l’ins-
trument de la taula, serà
“molt més difícil” assolir
acords en els altres àm-
bits. En canvi, Junqueras
era més diplomàtic la set-
mana passada en assegu-
rar fins i tot que la taula no
es devaluaria si el presi-
dent espanyol no hi anés.

En un article publicat
diumenge en aquest diari,
ell mateix i la secretària
general d’ERC, Marta Ro-
vira, defensaven la nego-

ciació com “una de les mi-
llors vies per fer realitat el
somni de la República ca-
talana”, ja que recordaven
que així hi han instat tots
els organismes internacio-
nals que s’han pronunciat
fins ara. “Si abanderem
aquesta negociació políti-
ca, serà la mateixa comu-
nitat internacional la que
avalarà l’independentis-
me”, confien. Els màxims
dirigents d’ERC, a més,
per primer cop posaven
data aproximada al que
pot ser una nova “finestra
d’oportunitat” per inten-
tar un nou embat, que no
és altra que el moment en
què el Tribunal d’Estra-
sburg dicti sentència
–eventualment contrària
a l’Estat– en el judici con-

tra el procés i “deixi al des-
cobert” que en la banda es-
panyola “només hi ha re-
pressió”. “Serà justament
en aquest moment que es-
tarem en molt més bones
condicions que en altres
ocasions, perquè, men-
trestant, haurem sabut
bastir complicitats i majo-
ries i haurem pogut treba-
llar en tots els àmbits i en
tots els territoris”, conclo-
uen Junqueras i Rovira.

Mentrestant, Vilalta va
defensar ahir que la mobi-
lització de la Diada és una
bona oportunitat, com ca-
da any, per “demostrar i
canalitzar la força de l’in-
dependentisme cap a la
taula de negociació”, que
va qualificar d’“un dels
grans èxits de l’indepen-

dentisme”. Tot i que el le-
ma de la mobilització con-
vocada per l’ANC en cap
cas fa referència ni a l’am-
nistia, ni a l’autodetermi-
nació, ni al diàleg, Vilalta
confia que la manifestació
serveixi igualment per “re-
forçar” aquests grans con-
sensos. “Volem seguir for-
jant aquesta gran majoria
i seguir ampliant suports,
seria un error que s’utilit-
zés la Diada per anar con-
tra els companys de viat-
ge, sobretot en la setmana
prèvia de la negociació”,
avisava. ERC enviarà re-
presentants a tots els ac-
tes, si bé encara no en va
donar detalls. També
Junts dona ple suport a la
mobilització i hi va assegu-
rar la seva presència. ■

EXIGÈNCIA · ERC i JxCat es conjuren per reclamar la
presència del president espanyol en la represa de la taula de
negociació 11-S · Els republicans prenen la Diada com una
oportunitat per “demostrar i canalitzar” forces cap a la mesa

Emili Bella / Òscar Palau
BARCELONA

Pressió per fer seure
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“El fet que Sánchez
no hi sigui menysté la
Generalitat i la
mateixa taula de
diàleg”
Elsa Artadi
VICEPRESIDENTA DE JXCAT

“Aragonès hi serà,
per tant entenem que
hi ha d’haver la
resposta en sintonia
del govern de l’Estat”
Marta Vilalta
SECRETÀRIA GENERAL ADJUNTA D’ERC
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I si tot són
“ximpleries”?

i que, a més a més, se n’hagi sortit. En aquest sentit,
però, a Barcelona costa apreciar grans millores res-
pecte al que es va trobar en assumir l’alcaldia, ara fa
sis anys. L’altra possibilitat és que la proximitat amb
Manel Valls li hagi deixat alguna seqüela en el seu
ideari. I encara una tercera via: que tot això dels ideals
siguin “ximpleries” i qui dia passa any empeny.Xavi Aguilar

L’alcaldessa de Barcelona ha encès i sorprès l’inde-
pendentisme en qualificar de “ximpleries” els referèn-
dums d’autodeterminació. Un menysteniment que, ve-
nint d’algú que va cedir locals per a l’1-O, només sem-
blaria lògic en dos escenaris possibles. El primer, que
Colau per fi s’hagi abocat a revertir injustícies socials
que es puguin considerar molt més generals i urgents,

e Sánchez

Marta Vilalta va avançar ahir
que “és probable” que ERC
sigui present “d’alguna ma-
nera” en la mobilització con-
tra l’ampliació de l’aeroport
del Prat que s’ha convocat
per al 19 de setembre, en es-
pera d’acabar-ho de debatre
internament els pròxims dies
en el Consell Nacional. “Se-
rem a les taules tècniques de
treball, a les reunions amb
l’Estat i Aena, amb els ajunta-
ments, amb les entitats eco-
logistes... serem a tot arreu, si
cal també a les mobilitza-
cions”, sentenciava. Vilalta re-
cordava que els republicans
són partidaris de la “millora”
de l’aeroport, però s’oposen

al fet que es destrueixi l’espai
protegit de la Ricarda. “Hi ha
alternatives”, subratllava Vi-
lalta, que acusava l’Estat de
no voler-les buscar, i d’incom-
plir l’acord a què van arribar
fa poques setmanes, en in-
corporar al document del Do-
ra que ha presentat Aena
l’allargament de la tercera
pista, amb l’afectació directa
que això suposaria sobre l’es-
pai natural. ERC vol que el
projecte es treballi conjunta-
ment en els pròxims mesos, i
es felicitava de la “resposta
immediata” i la unitat mos-
trada pel govern en defensa
de la llacuna. A més, instava
els comuns a fer el mateix i

“fer valdre el seu pes” al go-
vern de l’Estat.

Per la seva part, Junts re-
cordava als comuns que ori-
ginalment Aena i, per exten-
sió, el govern espanyol del
PSOE i Podem, van presentar
un projecte d’ampliació que
afectava la Ricarda i que no
va ser fins a l’acord amb el vi-
cepresident Puigneró que no
es van posar línies vermelles
per preservar la llacuna. “L’al-
caldessa Ada Colau està més
interessada a preservar els
interessos de Madrid-Barajas
que no a convertir l’aeroport
del Prat en un hub internacio-
nal”, va etzibar-li la portaveu
de JxCat, Elsa Artadi.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

ERC serà a la mobilització contra l’ampliació del Prat

Pedro Sánchez,
assegut amb el
president Quim Torra
el febrer de l’any
passat ■ MONCLOA

A les portes de la reunió de
la taula de diàleg i del
quart aniversari de l’1-O,
el president de la Generali-
tat exiliat, Carles Puigde-
mont, va defensar ahir
que la confrontació amb
l’Estat espanyol “és una
realitat inevitable” perquè
Catalunya sigui reconegu-
da com a nació. En una
carta a la ciutadania que
semblava més la resposta
a les declaracions de di-
jous passat del líder
d’ERC, Oriol Junqueras,
quan va dir des de Ginebra
que la taula és l’“única ma-
nera d’obtenir el reconei-
xement internacional”,
Puigdemont va advertir
que sap “millor que mai
quin és el camí” per assolir
aquest reconeixement, i
no passa per “dreceres
edulcorades, suaus, innò-
cues”. “Al davant hi tenim
Espanya, no el Canadà ni
el Regne Unit. I l’Espanya
d’avui, en la relació amb
Catalunya, s’assembla a
l’Espanya de sempre. Ne-
gació i càstig; amenaça i

punició”, va escriure el
130è president.

En aquest enfronta-
ment soterrat amb el soci
de govern, Puigdemont va
avisar que no es pot dedi-
car més temps a discutir
“banalitats partidistes” ni
“fer creure a la ciutadania”
que arribarà un moment
en què es reconeixerà la
nació catalana “sense ha-
ver-la de lluitar des dels
carrers, places i institu-
cions del país”.

D’altra banda, després
que l’exconsellera també
exiliada Clara Ponsatí
abandonés el govern del
Consell per la República,
presidit per Puigdemont,
el líder de JxCat va fer una
crida renovada a enfortir-
lo per tal d’ajudar a “man-

tenir la dignitat” de l’1-O
davant de tots aquells
“que voldrien girar full”.
Per Puigdemont, l’ens,
que està a punt d’arribar
als 100.000 adherits, con-
tribueix a recordar a l’Es-
tat espanyol “les seves ver-
gonyes democràtiques” i
que té un cap d’Estat “que
va criminalitzar i exclou-
re” milions de ciutadans
amb el seu discurs del 3-O.

La portaveu d’ERC,
Marta Vilalta, va esquivar
al migdia valorar la carta
perquè en desconeixia “el
contingut concret” i no vo-
lia entrar en “debats estè-
rils” sobre qui té raó dins
de l’independentisme. Ai-
xò sí, insistia en ara “anar
a totes” a la mesa de diàleg
i, alhora, es conjurava per
fer pinya internament i re-
construir la unitat estra-
tègica que, subratllava, ha
de servir “per plantar cara
a l’Estat i no a un company
de viatge”. “No entenem
les declaracions de gent
que vol rebentar, menys-
tenir o fer veure que la tau-
la de negociació no és im-
portant”, concloïa més
tard, genèricament. ■

a El president exiliat recorda que el reconeixement de la
nació no arribarà “sense haver-la de lluitar des dels carrers”

Puigdemont veu
la confrontació
“inevitable”

E.B. / Ò.P.J.
BARCELONA

“Reforçar el Consell
ajuda a mantenir la
dignitat de l’1-O davant
de tots aquells que
voldrien girar full”

Carles Puigdemont
PRESIDENT A L’EXILI

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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Carles Puigdemont i Oriol Junqueras, el juliol passat, a Waterloo ■ ACN
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11 de Setembre
d’aquest any és una
bona oportunitat per

mesurar la mobilització de
l’independentisme al carrer.
La manifestació de l’11-S
marca el tret de sortida
d’un curs polític que incom-
prensiblement i oficialment
encara no ha començat.
L’11-S d’aquest any tindrà
l’horitzó curt amb la pers-
pectiva de l’anomenada
taula de diàleg de la setma-
na vinent. Tot fa preveure
que la taula serà solemne i
protocol·lària amb petits re-
sultats a curt termini i so-
bretot amb resultats –pro-
bablement econòmics– que
s’haurien pogut aconseguir
sense tant d’anunci d’un
diàleg que ara per ara neix
descafeïnat. Dins l’indepen-
dentisme, el futur diàleg en
format de taula no ha acon-
seguit fer-se creïble malgrat
que hi hagi el Parlament
més independentista de la
història política catalana. A
nivell espanyol, es creu que
hi haurà acords. El govern
espanyol farà valdre per a la
reconciliació haver facilitat
els indults en contra fins i
tot dels barons del PSOE.
L’estratègia del govern es-
panyol es basa en petits
avenços de mínims sense
incloure ni l’autodetermina-
ció ni l’amnistia.

Caldrà estar molt atents
aquesta setmana a les pro-
vocacions d’uns i altres
abans de la taula de des-
prés de l’11-S. Per la part es-
panyola, una d’elles pot pro-
venir dels moviments sobre
les sancions del Tribunal de
Comptes al procés, avui
pendents de l’Advocacia de
l’Estat. Per la part catalana
el Parlament també pot
provocar amb la medalla
d’honor que lliurarà aquest
divendres a tots els repre-
saliats de l’1 d’Octubre i del
procés sobiranista. Honor
que no serà recollit per cap
persona concreta i serà lliu-
rat al Museu d’Història de
Catalunya. En el sentit de la
repressió, l’actual govern
espanyol considera que ha
fet tot el que podia amb la
concessió dels indults.

El curs polític oficial-
ment està a punt de co-
mençar.

L’

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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OPINIÓ

El termòmetre
de l’11-S català

Lluís
Falgàs

De cedir locals per al refe-
rèndum de l’1 d’octubre
del 2017 o defensar, anys
abans, que se’n fes un
d’“ineludible” de pactat
amb l’Estat amb reconei-
xement internacional, a
renegar de la idea perquè
“la gent no està per xim-
pleries”. Aquesta és l’evo-
lució política que va mos-
tra ahir l’alcaldessa de Bar-
celona, Ada Colau, en una
entrevista a TV3. Interro-
gada sobre els temes que
haurien d’aparèixer a la
taula de diàleg i les aspira-
cions independentistes, la
líder dels comuns va asse-
gurar que s’ha de conti-
nuar plantejant la desjudi-
cialització i la reforma del
delicte de sedició –descar-
tat pels socis del PSOE–, la
reforma de l’autogovern,
la millora del finança-
ment, i va deixar la porta
oberta al fet que “algun
dia” s’haurà de votar una
proposta consensuada a
Catalunya i a l’Estat. Però
va insistir que s’havia
d’aprendre dels errors del
passat i de l’“autoengany” i
les “promeses que siste-
màticament s’incom-
plien” per part de l’inde-
pendentisme, i per aquest
motiu va demanar “menys
grandiloqüències” i anar
“pas a pas”.

Les declaracions a dos

dies que la presidenta del
grup parlamentari, Jéssi-
ca Albiach, pronunciï una
conferència per exposar la
seva proposta per a Cata-
lunya, van ser àmpliament
criticades per l’indepen-
dentisme, però fins i tot el
PSC va mostrar la seva

“sorpresa per l’evolució po-
lítica” de l’alcaldessa. Així
s’hi va referir el diputat i
primer secretari del PSC a
Barcelona, Ferran Pedret,
recordant: “Ens donava lli-
çons en el passat sobre
aquesta qüestió”, i ara
s’acostava més a les posi-
cions dels socialistes. Amb
tot, Pedret va deixar clar
que el PSC mai l’havia qua-
lificat de ximpleria perquè
“és un debat polític de pri-
mer ordre”.

En l’independentisme
les reaccions van ser fulmi-
nants. La portaveu d’ERC,
Marta Vilalta, li va respon-
dre que “la ximpleria és no
fer cas al 80%” de la ciuta-

dania que demana una so-
lució democràtica sobre la
base de “l’autodetermina-
ció i l’amnistia”. Es va mos-
trar convençuda que Colau
“sap que la clau de volta i la
solució al conflicte és el re-
ferèndum”, i va lamentar
que els comuns caiguin en
“la irrellevància política”
optant per “desconnectar-
se de la majoria del país”.

Pels socis del govern ca-
talà, les paraules de l’alcal-
dessa volen “tapar la gestió
nefasta” que està duent a
terme a la capital catalana,
en paraules de la portaveu
de JxCat i presidenta del
grup municipal de Barcelo-
na, Elsa Artadi. Per Junts,

les paraules de Colau van
ser “molt decebedores” i
“insultants” per a la ciuta-
dania. La consellera de Re-
cerca i Universitats, Gem-
ma Geis, va trobar “real-
ment trist” qualificar de
ximpleria “la màxima ex-
pressió de la democràcia”, i
es va qüestionar si les pa-
raules de Colau qui sap si
són “l’herència (o la factu-
ra) que ha deixat Manuel
Valls”.

L’expresident Quim
Torra també va lamentar a
Twitter que “quan Barcelo-
na renuncia a posar-se al
davant de la nació es pro-
vincialitza i la mediocritat
l’engoleix”. ■

Colau renega del referèndum
i el qualifica de “ximpleria”
a L’alcaldessa de Barcelona diu que “no hi ha cap condició” per plantejar-lo ara a Sorpresa en el PSC pel
canvi d’opinió, quan, diuen, “ens donava lliçons” a “Trist” i “insultant”, rèpliques de l’independentisme

J.A.
BARCELONA

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase

L’alcaldessa de Barcelona, Ada Colau, durant les festes de Sants de fa uns dies ■ ALEJANDRO GARCÍA / EFE

“Després del que ja
portàvem i ara amb la
pandèmia i la crisi
climàtica, la gent ja no
està per ximpleries”
Ada Colau
ALCALDESSA DE BARCELONA

La presidenta del Parla-
ment, Laura Borràs, va de-
fensar ahir que Catalunya
celebri la derrota militar
de l’11 de setembre de
1714 perquè es recorda “el
que vam ser i el que vam
perdre”, però també per
deixar palès que Catalu-

nya pot construir les bases
del futur “des d’ara”. Bor-
ràs ho va afirmar durant
l’acte institucional de la
Diada al Camp de Tarrago-
na, que aquest any ha tin-
gut lloc a Marçà (Priorat).
En un discurs carregat de
referències històriques, la
presidenta del Parlament
va reivindicar també la
“gran victòria democràti-

ca de l’1-O”. L’acte es va fer
amb la presència d’alcal-
des de la zona i en els par-
laments les autoritats lo-
cals van reiterar la reivin-
dicació d’un canvi en la
gestió de l’aigua del riu
Siurana i una defensa del
món rural i de la voluntat
de l’independentisme de
continuar amb la seva llui-
ta. ■

Redacció
BARCELONA

Borràs lloa la derrota del
1714 per construir futur

Borràs, en la celebració de la Diada institucional al Camp de
Tarragona, que es va fer a Marçà ■ ACN/ELOI TOST
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“Hem de tornar al carrer
per condicionar els partits”

Josep Maria Cervera Expresident de l’AMI

DIADA · “La majoria no renunciem a res i continuem
pensant que ens cal la independència” GIR · “Alguns
han desmuntat la fórmula guanyadora de l’1-O”

alcalde del Port de la Sel-
va (des del 2011) i sena-
dor per Girona de Junts
per Catalunya (des del

2019), Josep Maria Cervera, va
deixar la presidència de l’Associa-
ció Catalana de Municipis (AMI) el
4 de juny passat, en el termini
acordat després de les darreres
eleccions municipals.

Per quins motius es manifestarà,
enguany, per la Diada?
Pels mateixos que ho hem fet cada
vegada des que hem convertit l’On-
ze de Setembre en una manifesta-
ció multitudinària. Les primeres
vegades que ho vam fer era perquè
vèiem que necessitàvem un estat a
favor. Necessitem les competèn-
cies i els recursos d’un estat per
poder fer les millors polítiques per
al nostre país i els seus ciutadans i

L’

això a hores d’ara no ha canviat. A
més, la pandèmia ens ha confir-
mat que no tenim la capacitat de
decisió ni els recursos que ens me-
reixem pel que genera el nostre
país. A la manifestació contra la
sentència de l’Estatut, el 2010, en
què reivindicàvem que som una
nació i volem decidir, encara s’hi
ha d’afegir que necessitem la inde-
pendència per garantir la llibertat.

El fet que no hi hagi consensuat
un full de ruta entre els partits
pot desincentivar la mobilització?
És evident que teníem una fórmu-
la guanyadora que només calia
ajustar, que és la que ens va fer la
sensació que podíem guanyar i va
fer possible l’1-O i el 3-O, amb les
institucions, els partits i la societat
civil a l’una. Lluny d’ajustar aques-
ta fórmula, alguns el que han fet és
desmuntar-la. Si tot això va ser
possible va ser en gran part perquè
la gent, que és la que al final ho
acaba posant tot a lloc, va ser ca-
paç de condicionar l’actitud dels
partits i les institucions. En
aquests moments el que veiem és
que potser el que està passant és
que algun partit està condicionant
les institucions i la gent. Això cal
revertir-ho i és a les mans de cada

un de nosaltres. Aquest és un mo-
tiu suficient perquè tornem a sor-
tir al carrer un cop més, malgrat la
frustració que pot haver generat
on som i la por que acaba generant
la repressió que hem patit, que no
és poca. Malgrat tot, una manera
de reconduir-ho és tornant a sortir
al carrer. La majoria no renunciem
a res i continuem pensant que ens
cal la independència.

La Diada pot servir per fer pressió
a la taula de diàleg, que és la set-
mana següent?
A mi m’agradaria. Nosaltres no
hem de desaprofitar cap oportuni-
tat, igual que intentem no des-
aprofitar cada cop que tenim una
urna al davant per refermar-nos
en quin és el sentit de la majoria
del país. Aquestes manifestacions
multitudinàries van ser les que al
final condicionaven uns i altres.

Com creu que la incògnita de la
pandèmia pot afectar la protesta?
La pandèmia ens ho condiciona
tot, però és veritat que tenim mol-
tes més certeses en aquesta Diada
que no pas en la de l’any passat.
Serem capaços de mobilitzar-nos
tenint en compte totes les mesu-
res que ens ajudaran a minimitzar
els riscos de la pandèmia. Som ca-
paços de fer-ho bé. A tots ens sem-
bla que ja ho hem fet moltes vega-
des, però sortir al carrer una altra
vegada ens pot ajudar a encarrilar
les coses. ■

L’alcalde del Port de la Selva, Josep Maria Cervera, en una imatge d’arxiu ■ JOAN SABATER

París, primer viatge insti-
tucional de la consellera
d’Acció Exterior i Govern
Obert a l’estranger, amb
contingut polític, econò-
mic i cultural. Victòria Al-
sina es va desplaçar di-
umenge a la capital fran-
cesa en un viatge conce-
but com una declaració
d’intencions sobre la im-
portància estratègica de
França per a Catalunya i
com un retorn a la “nor-
malitat” en l’agenda exte-
rior del govern.

La consellera va mante-
nir al matí reunions amb
el secretari d’estat per a la
Transformació de l’Admi-
nistració Pública, Thierry
Lambert; representants
de la regió de l’Illa de Fran-
ça, de l’Ajuntament de Pa-
rís i amb la directora de
Governança de l’OCDE,
Elsa Pilichowski. Després
va dinar amb diputats i se-
nadors de diferents par-
tits de l’arc parlamentari,
amb qui va abordar la si-
tuació política catalana i
les prioritats del govern. A
la tarda va mantenir con-

tactes amb el món empre-
sarial així com amb un
dels màxims directius de
la Unesco i una trobada
amb una de les màximes
representants del think
tank considerat més in-
fluent de França, l’IFRI.

Al vespre va donar el
tret de sortida a les cele-
bracions de la Diada Na-
cional fora de Catalunya.
En concret, a l’Atelier des
Lumières, que fins al pro-
per 2 de gener acull dues
exposicions immersives
en l’obra de Salvador Dalí i
Antoni Gaudí: Dalí, l’enig-
ma sense fi i Gaudí, l’ar-
quitecte de l’imaginari. La
visita va començar dijous
amb un sopar amb mem-
bres de la comunitat cata-
lana al país veí.

L’Estat francès és un
soci prioritari per a la Ge-
neralitat, tenint en comp-
te les 700 filials d’empre-
ses catalanes que hi ope-
ren, el 25% de les exporta-
cions catalanes que rep,
que és el principal inver-
sor estranger i que, abans
de la pandèmia, era l’ori-
gen d’entre 4 i 5 milions de
turistes l’any a Catalunya,
el que més. ■

Alsina s’estrena
a l’estranger
amb un viatge
a París

E. Bella
BARCELONA

a La consellera es reuneix amb
diputats i senadors francesos i dona el
tret de sortida a la Diada a l’exterior

La consellera Alsina, a la porta del Senat francès amb el
delegat del govern a França, Daniel Camós ■ ACCIÓ EXTERIOR
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Els moviments a les cúpu-
les socialistes a l’Estat es-
panyol i a Catalunya por-
taran la vice primera se-
cretària del PSC, diputada
i vicepresidenta segona
del Parlament, Eva Grana-
dos, a Madrid per exercir
de portaveu del PSOE al
Senat. L’executiva de Pe-
dro Sánchez va aprovar
ahir el seu nomenament
per substituir el senador
de designació autonòmica
del PSC Manel de la Vega,
que ahir ja va renunciar a
la cambra alta perquè Gra-
nados pugui ocupar el seu
lloc. La socialista substi-
tuirà Ander Gil, que exer-
ceix des del juliol la presi-
dència del Senat en substi-
tució de l’ara ministra Pi-
lar Llop, i Sánchez en va
destacar ahir que “la seva

experiència i bon fer són la
millor garantia per a
aquest nou cicle”.

Abans de fer-se efectiu
el canvi, Granados haurà
de tenir el vistiplau de la
comissió d’Assumptes
Institucionals i, posterior-
ment, del ple del Parla-
ment, que és qui té la dar-
rera paraula per aprovar
les designacions de sena-
dors, ja que no n’és mem-
bre electe. Al PSC n’hi per-
toquen tres i es va escollir
Lorena González, Antoni

Poveda i De la Vega. El trà-
mit podria ser senzill, però
hi ha el precedent del 16
de maig del 2019, quan
l’ara ministre Miquel Iceta
no va obtenir els vots ne-
cessaris per ser senador
en oposar-s’hi JxCat, ERC
i la CUP.

La renúncia de De la Ve-
ga es produeix perquè es
dedicarà a preparar les
eleccions municipals a les
Terres de l’Ebre, on exer-
ceix de primer secretari de
la federació.

Si finalment Granados
fa el salt al Senat, caldrà
buscar un substitut per
ocupar la vicepresidència
segona de la mesa. El socia-
lista Ferran Pedret, que
n’és primer secretari, va
explicar ahir que no parla-
ran a l’executiva socialista
dels canvis que proposaran
mentre no s’aprovi la desig-
nació de Granados. ■

Redacció
BARCELONA

Granados serà la
nova portaveu
del PSOE al Senat
a L’executiva ho aprova, però abans l’ha de designar el
Parlament a Caldrà consensuar qui la substituirà a la mesa

El secretari primer de la Mesa
del Parlament, Ferran Pedret,
va presentar el manifest que
el PSC ha elaborat amb mo-
tiu de la Diada, amb el títol
Obrim una nova etapa, en què
els socialistes presenten una
sèrie de mesures per “girar
full de les dinàmiques políti-
ques de la darrera dècada”
per gestionar els problemes
socials i econòmics que al

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase

“L’experiència i bon
fer d’Eva Granados són
la millor garantia per a
aquest nou cicle”

Pedro Sánchez
SECRETARI GENERAL DEL PSOE I
PRESIDENT DEL GOVERN ESPANYOL

Eva Granados pot fer el salt al Senat si així ho aprova el Parlament ■ GUILLEM GUARDIOLA / ACN

seu parer s’han agreujat amb
la pandèmia. En el decàleg,
els socialistes també es mos-
tren partidaris de la transfor-
mació federal de l’Estat i el
diàleg polític i social.

Pedret va lamentar que en
la preparació dels actes de la
Diada han detectat “dinàmi-
ques que ens preocupen” en
què les formacions indepen-
dentistes centren el relat “en-

torn de les seves reivindica-
cions” excloent la resta de ca-
talans. Per al socialista
aquesta actitud, juntament
amb l’Acord Nacional per
l’Amnistia i l’Autodetermina-
ció, és “l’enèsim intent” per
amagar la “desorientació es-
tratègica” i “desunió” de l’in-
dependentisme després de
veure fracassar els seus ob-
jectius “de màxims”.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Nova etapa davant la “desorientació” independentista

El PDeCAT preveu tan-
car l’estratègia de cara a
les eleccions municipals
del 2023 entre el 18 de se-
tembre i el 2 d’octubre
d’aquest any. Així ho va
anunciar ahir en roda de
premsa la secretària gene-
ral del partit, Àngels Cha-
cón, que va explicar que el
debat es farà primer en
una jornada municipalista
i després en un consell na-

cional, per tal de definir
com es presentaran als
municipis. El partit, sense
representació parlamen-
tària, buscava en un inici
un pacte amb JxCat, que ja
va avançar que no preveu
un acord global, i per tant
té sobre la taula l’opció de
presentar-se en solitari o
d’integrar-se a l’aliança de

Lliures, la Lliga i el PNC.
Chacón, però, es referma
en el seu projecte i va asse-
gurar que l’objectiu és acti-
var el màxim de candida-
tures possible.

A banda dels pactes
amb JxCat o de presentar-
se en solitari, el PDeCAT
també té l’opció d’inte-
grar-se en un front de
“centre ampli”. Lliures, la
Lliga Democràtica i el PNC
ja van anunciar a l’estiu
que havien posat la prime-
ra pedra per confluir en
una única organització
abans de finals d’any, i
també estan en converses
amb Convergents. Chacón
no va voler entrar en de-
talls de l’estat de les nego-
ciacions i es va limitar a as-

segurar que parlen amb to-
tes les formacions. De totes
maneres, va remarcar que
serà el PDeCAT “qui pivoti”
l’espai i que la reformulació
del centre s’ha de fer “sobre
la base del seu ideari”. La se-
cretària general també va
aprofitar la roda de premsa

per carregar contra JxCat,
a qui retreu tenir “un doble
discurs” en època d’elec-
cions i després de les urnes.
Segons assegura, Junts de-
ia en campanya que és “in-
compatible” la negociació
amb Madrid i la confronta-
ció, però ara defensa “la

gestió del dia a dia”, com as-
segura que ha fet el PDe-
CAT tradicionalment.
També va destacar la taula
de diàleg i va defensar que
el president espanyol, Pe-
dro Sánchez, hi participi,
perquè “la qüestió és prou
important i s’ho val”. ■

Redacció
BARCELONA

aHo decidirà en una
jornada municipalista
el dia 18 i un consell
nacional el 2 d’octubre

El PDeCAT, disposat a
presentar-se sol el 2023

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase

“La reformulació
de l’espai del centre
integrador està
necessitat d’una força
que el representi”
Àngels Chacón
SECRETÀRIA GENERAL DEL PDECAT

La candidata del PDeCAT, Àngels Chacón, en un acte de campanya el gener passat ■ ACN
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L’independentisme co-
mença amb mal peu la ba-
talla judicial a Estrasburg
per l’1 d’octubre. El Tribu-
nal Europeu de Drets Hu-
mans (TEDH) ha rebutjat
els dos primers recursos
contra l’Estat espanyol
per les càrregues policials
durant el referèndum so-
bre la independència de
Catalunya.

Dos ciutadans del Ba-
ges havien denunciat l’Es-
tat per haver violat el seu
dret a un judici just amb
una investigació “molt es-
cassa” dels cops que van
rebre en la celebració del
plebiscit secessionista.
També al·legaven que se’ls
havia vulnerat el dret a re-
unió, a la lliure expressió i
a no ser sotmès a un trac-
tament inhumà o degra-
dant.

Segons va avançar ahir
l’ACN i ha confirmat El
Punt Avui, el 25 de maig
del 2021 el TEDH va decla-
rar inadmissibles aquests
dos recursos perquè consi-
dera que les queixes són
“infundades” i no veu indi-
cis de vulneracions de
drets fonamentals.

Intervenció al Bages
Els recursos eren d’en
J.P.R i la S. T. V, dos dels
setze ferits lleus per la in-
tervenció de la Guàrdia Ci-
vil l’1 d’octubre a l’escola
Sant Miquel de Castellgalí,
un poble d’uns 2.000 habi-
tants prop de Manresa on
es va desplegar un fort dis-
positiu per desallotjar el
col·legi electoral. Se’ls va
fer fora en una de les en-
trades “a cops” i “punta-
des de peu”, mentre els
agents accedien a l’escola
per una altra porta. “Allò
no calia, va ser una actua-
ció desproporcionada i
van anar a fer mal”, deia fa
uns mesos en una entre-
vista a El Punt Avui un
dels seus advocats, Jaume
Pich.

Tanmateix, la defensa
dels dos bagencs admetia
que va ser una de les inter-
vencions “menys agressi-
ves” que hi va haver a Ca-
talunya l’1-O. De fet, sa-
bien que era molt difícil
que Estrasburg acceptés
el cas, però no van deixar
d’intentar-ho perquè, per
a ells, el que importen són
els drets fonamentals vul-
nerats, no el grau de vio-
lència.

La sala que ha estudiat
el cas, formada per un
únic jutge, no ho ha vist
igual. “A la vista de les pro-
ves aportades, no sembla

que s’hagi produït una vul-
neració dels drets i lliber-
tats” de la Convenció Eu-
ropea de Drets Humans,
consta en la notificació del
tribunal. La decisió és defi-
nitiva i no es pot recórrer, i
posa fi als dos primers re-
cursos pels cops de l’1-O.

De càrregues policials,
però, n’hi va haver moltes,
aquell dia. Així que no es
pot descartar que més en-
davant el TEDH accedeixi
a pronunciar-se sobre l’ac-
tuació de la Guàrdia Civil i
la Policía Nacional si li ar-
riba a la taula un cas po-
tent on vegi indicis clars

d’una vulneració de drets
fonamentals, com per
exemple el dret a la lliure
expressió o reunió.

La denegació dels re-
cursos del Bages no marca
un precedent favorable,
però tampoc tanca la por-
ta a la resta d’afectats. Hi
ha centenars de persones
que van denunciar danys
per la violència policial. Si
la justícia estatal no els do-
na la raó i esgoten la via ju-
dicial espanyola, podran
presentar els seus recur-
sos a Estrasburg i intentar
convèncer els magistrats
europeus. ■

– – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – –

a El TEDH no veu vulneracions de drets humans en queixes de dos ciutadans del
Bages a No tanca la porta a més recursos un cop s’esgoti la via judicial estatal

Estrasburg tomba les dues
primeres denúncies per
les càrregues de l’1-O

Brussel·les

Natàlia Segura
Reventós

Primeres denúncies als jutjats de Manresa per les càrregues policials de l’1-O ■ EPA

Els recursos del Bages són
només la punta de l’iceberg.
Al Tribunal Europeu de Drets
Humans se li gira una feina
important amb tots els casos
pel conflicte català que li han
arribat (i els que encara ho
han de fer). El president
d’Òmnium, Jordi Cuixart, i

l’exconseller de Presidència
Jordi Turull van registrar
abans de l’estiu les primeres
denúncies contra l’Estat es-
panyol per la condemna de
l’1-O. La resta de presos indul-
tats previsiblement faran
aquest pas els pròxims mesos
si el Tribunal Constitucional

segueix el mateix criteri. A
part, hi ha tres casos, d’Oriol
Junqueras, Jordi Sànchez i
Jordi Turull, pels drets com a
diputats i la presó preventiva, i
tres demandes més de JxCat
per la suspensió de la resolu-
ció sobre l’autodeterminació i
la monarquia al Parlament.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La causa del procés, també pendent del TEDH

L’exconseller d’Afers Ex-
teriors Raül Romeva ha es-
tat citat a declarar com a
investigat d’un delicte de
malversació, per la despe-
sa del departament dels
anys 2011 al 2017 el pro-
per 24 de novembre. Així
ho fixa una providència,
coneguda ahir, de la titular
del jutjat d’instrucció 18
de Barcelona, la magistra-
da Carmen García, que in-
vestiga Romeva i altres
nou excàrrecs del govern
per onze actuacions que
sumen 900.138 euros, de-
nunciat per la fiscalia a tra-
vés d’una querella el juny
passat. En total hi ha sis
testimonis i deu investi-
gats que seran citats a de-
clarar a partir del proper
14 d’octubre. L’exdirector
del Diplocat Albert Royo
ha està citat pel 26 de no-
vembre com a investigat.

Aquesta causa penal és
paral·lela al procediment
del Tribunal de Comptes
(Tcu) que reclama 5,4 mi-
lions d’euros als governs
de Mas i Puigdemont per
l’Acció Exterior, procedi-
ment aturat en espera
d’un informe de l’Advoca-
cia de l’Estat. La majoria

d’investigats en la causa
penal també estan en la de
responsabilitat comptable
del Tcu. En la causa penal,
la fiscalia va presentar un
recurs contra la decisió de
la magistrada d’arxivar sis
actuacions, que sumen
més de 80.000 euros, i que
en part afecten l’exconse-
ller Francesc Homs.

Per la seva banda, la
penalista Judit Gené, de-
fensora de Royo, va pre-
sentar un recurs perquè

la seva causa s’adjunti a la
del jutjat d’instrucció 13
–sobre la investigació als
acusats d’organitzar l’1-
O– o que tot vagi al del 18,
però no penalitzar-lo dos
cops pel mateix. I el pena-
lista Ramon Setó, defen-
sor de l’ex secretari gene-
ral d’Exteriors Aleix Villa-
toro, ha reclamat el ma-
teix, al jutjat 13. ■

a La magistrada del jutjat
d’instrucció 18 cita sis testimonis i deu
investigats a partir del 14 d’octubre

L’exconseller
Romeva és citat
al jutjat pel cas
d’Acció Exterior

Mayte Piulachs
BARCELONA

L’exconseller Raül Romeva, en arribar al Parlament per
reunir-se amb el grup d’ERC, el juliol passat ■ ACN

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La data

24. 11.21
És el dia que la magistrada
ha citat a declarar com a in-
vestigat l’exconseller Romeva.
Albert Royo, el dia 26.
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